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חדש! חדש! חידתרבות לנוער ולמבוגרים נושאת פרסים בעמ' 15  
פריחת השקדיות במלא יופיה הביאה את הרבנית נעמי שחור להרהר על מושג היופי ביהדות
 דומים אבל שונים מדור חדש אקטואלי וצעיר על הנושאים שמסעירים את השיח הציבורי הצעיר

אחד על אחד עם מוטי שומרון ממכון התורה והארץ 
אשר לקח על עצמו לקדם את המודעות לקיום מצוות התלויות בארץ

ט"ו בשבט הגיע

מעבר למילים
באמצעות השירה אדם יכול לבטא את עצמו יותר מאשר בדיבור. 
הרב מוטי הרשקופ במאמר לשבת שירה
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  |  הפקה ופרסומות:  | לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד 
קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור:  

עיצוב: תמי כהן   | מרב הולצמן  ע. עריכת לשון:  טל איתן, נבו כץ     עריכה:   |  gdaat@pisrael.com | 02-5350915

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד    אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות    נא לא לקרוא בשעת התפילה  
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'
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בשבוע שעבר עסקנו בשני עקרונות חשובים לנהיגה נכונה: תקשורת ברורה 
וכן נראות ובולטות. 

השבוע נציין עקרון נוסף: בנהיגה אל תהיה צודק - היה חכם. 

החכמה בכביש היא לדעת לוותר. להימנע מ"רדיפות" וממשחקי "ענישה" 
כדי "לחנך" את מי ש"עשה לנו תרגיל".

ברמזור,  נפגשים  כולם  המקרים  ברוב  ראשון.  הזמן  כל  להיות  צורך  אין 
בהמתנה לאור הירוק.

רכב  כלי  ועקיפת  כדי מעבר מנתיב אחד לשני  לנוע במפותל, תוך  אסור 
הנעים במהירות מתונה. לעתים יש יתרון לנסוע שני או שלישי בשיירה 
מאחורי רכב מוביל, ולנצל את ההגנה שהוא מספק. במיוחד בחשכה, הרכב 
הראשון מאיר ומסמן את נתיב הנסיעה, ומתריע בפני הרכב העוקב על 

קיום פניות ועל צורך בבלימה.

הנהג החכם אינו עוקף את כולם - אלא מנצל את אלו שנוסעים לפניו.

החכם בכביש נמנע מלהיכנס לצרות שהפיקח מצליח, אולי, לצאת מהן.

לאור הנ"ל:

יש להחזיק את ההגה בשתי ידיים ולשמור על מהירות תקינה;

לבחון את המראות כל 5-6 שניות כדי לא להיות מופתע;

להיות  הכבוד  את  להם  ולתת  אחרים,  נהגים  עם  מלהתחרות  להימנע 
ראשונים.

הנהג החכם נוסע ונהנה מנסיעתו.

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה: 
054-4836343 ,09-7745758

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 

בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 9 בני אדם. בואו נעשה לזה סוף!

אבי קנטרוביץ 
מנכ"ל תנועה כהלכה

השבוע נציין את חג ט"ו בשבט, ראש השנה לאילנות. ט"ו בשבט, חג 
הטבע, מסמל עבורנו את  הפריחה, את הלבלוב, את איכות הסביבה ובעיקר 
את החיבור לאדמת ארץ ישראל. כשמשה שולח את המרגלים לתור את 
הארץ, הם חוזרים כשבפיהם התשובה: 'ארץ אוכלת יושביה'. כלב בן-יפונה 
ויהושע בן נון, שראו את אותה הארץ שראו יתר המרגלים, ידעו לראות 
"מעבר" והכריזו "כי יכול נוכל לה". על פניו, הכניסה לארץ ישראל קשה ולא 
פשוטה ביחס לארצות אחרות: 'הר טרשים קירח', מחסור במים וקשיים 
נוספים. החלוצים שהגיעו בראשית המאה הקודמת, באמונה רבה עבדו 
ועיבדו את האדמה מתוך מסירות אין קץ ואהבה לארץ שאך לפני רגע 
הייתה בגדר חלום. היום, כמעט 64 שנים לאחר הקמת מדינת ישראל, ניתן 
לקבוע בבירור שאנחנו מעצמת חקלאות בקנה מידה בין-לאומי. הבנת 
המציאות והנתונים הלא פשוטים שאיתם צריכים החקלאים להתמודד, 
הביאה את המוח היהודי להמציא טכנולוגיות שונות כדי להתגבר על כל 
המכשולים ולהמשיך להיות מובילים. מדינות רבות בעולם צורכות את 
תוצרי המדינה ומשתאות אל מול המוח היהודי - ישראלי אשר המציא 
בעבר וממשיך להמציא בימינו פטנטים רבים תוך שאנו מהווים עבורם 
מודל לחיקוי. בשנים האחרונות פשטה בקרבנו רעה חולה, יש הסבורים כי 
חקלאות זה מקצוע ותחום השייך לעבר הרחוק )יש המתייחסים אליו כאל 
תחום פרימיטיבי( ובמקום זאת  הנדל"ן תפס את מרכז הבמה. הקרקעות 
במדינת ישראל הולכות ומתמעטות, מחד גיסא, הקבלנים הגדולים וכרישי 
הנדל"ן מעוניינים להפשיר כל חלקה טובה תרתי משמע, כדי להגדיל את 
כוחם וממונם. ומאידך גיסא גורמים בפוליטיקה ומחוצה לה החותרים 

)ומחלישים(, בכל הכוח, לוותר על חבלי ארץ אבותינו. 

דווקא בעת הזו אנו צריכים להתחבר לשורשים ולנטוע שורשים נוספים! 
להבין כי אדמת ארץ ישראל והחיבור המיוחד לעם ישראל  הם הבסיס 
לקיומנו. הקפידו לקנות השנה פירות )בעיקר פירות יבשים( שנשתבחה 

בהן ארץ ישראל וחזקו את חקלאי ארצנו. 

חג ט"ו בשבט שמח.

חדש°

יצא לאור° סידור בנוסח אשכנז או ספרד
עם פירוש המהר¢ל

סידור בעיצוב מרהיב
ובאותיות מאירות עיניים

עם ביאוריו הייחודיים
של המהר¢ל מפראג

∞≤≠μ∞∞≥∑≥≥ ∫להשיג בחנויות ספרי הקודש המובחרות להזמנות

ניתן להשיג במהדורה גדולה ובמהדורה בינונית



www.harav.co.il ˇ ∞≤≠∂μ≤±±πμ ∫לפרטים והזמנות

חדש°
ספר
שמות

להזמנת הסידורים לבתי ספר במחיר מיוחד
עם פרוש רעיוני מאת הרב שמואל אליהו שליט“א

בס“ד

הזדמנות אחרונה

סדרה חדשה על פרשיות התורה
לקט דברי תורה ומדרשים לשולחן השבת מאת מרן הרב מרדכי אליהו זצ“ל

להנצחה והקדשה
על ספרי מרן הרב זצ“ל

∞μ∞≠π∞πππ≥μ מור דהן

חנות ההוצאה לאור שטנר ≤ קומה ג¨ גבעת שאול≠ ירושלים

עוד בסדרה בראשית ודברים
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עמלק זה עניין גנטי
הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

האם לעשות סדר ט"ו בשבט?
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

פרשתנו ממשיכה לתאר את יציאת עם ישראל ממצרים. 
סיימנו את  היציאה ממצרים  היה מי שחשב שעם  אם 
בשלח  פרשת  באה  העולם,  אומות  מול  ההתמודדויות 
ומתארת את מסע המלחמה של המצרים נגד עם ישראל 
ואת "ויבוא עמלק", כדי להראות לנו שאומות העולם לא 

משלימות עם קיומה של האומה הישראלית.

פרעה אמר לבני ישראל "קומו צאו מתוך עמי", ומיד אחר 
כך חזר בו מדבריו. גם כורש ומלכים נוספים נשאו הצהרות 
לטובת עם ישראל ולאחר מכן חזרו בהם. אולם יש הבדל 
עקרוני בין האיום המלחמתי של פרעה ובין המלחמה עם 
עמלק. כשפרעה חזר בו ורדף אחרי עם ישראל, הוא נתלה 
את  נטלו  לקינו,  אמר:  פרעה  חז"ל,  לפי  מסוים.  בנימוק 
ממוננו, ושילחנום - מה זאת עשינו? מדוע עשינו שטות 
כזאת? היה לו נימוק לא צודק לכך שחזר בו, אבל בכל זאת 

בעיניו זה היה נימוק.

"ויבוא  אצל עמלק אין הדבר דומה. בסוף הפרשה נאמר 
עמלק וילחם עם ישראל". התורה אינה מביאה סיבה לכך 
שהוא בא להילחם. המלבי"ם מסביר שלמלחמת עמלק 
בישראל לא היתה אף אחת מהסיבות המקובלות בעולם 
למלחמת עם בעם. לא הצקה, לא פעולת גמול ולא בעיה 
של פרנסה. לעם ישראל לא היה שיג ושיח עם עמלק בעבר, 
לכן למלחמת עמלק לא היתה כל סיבה סבירה. הם התנגדו 
להופעת אורם של ישראל על במת ההיסטוריה, ולכן גם לא 
ניתן היה לפתור את העימות בדרכי שלום. הרי היו ישראל 

יכולים להיפגש עמם ולעשות עמם שלום, אלא שעם ישראל 
ידע שעמלק מתנגד לעצם קיומה של האומה.

זה גם נותן לנו את ההסבר למאמר האלוקי "מחה תמחה את 
זכר עמלק מתחת השמים". הרי במהלך הדורות היו הרבה 
עמים שלחמו בעם ישראל, ואף על פי כן לא נדרשנו למחות 
אלא רק את זכרו של עמלק. הגרי"ד סולוביצ'יק מביא בשם 
אביו הגר"מ שכל עם שדוגל בהשמדת עם ישראל מתוך 

שנאה, יש לו דין של עמלק על כל המשתמע מכך.

רואים מול עינינו היום, כאשר  את המציאות הזאת אנו 
לפעמים עמלק בא לידי ביטוי בעם זה ולפעמים בעם אחר. 
את העמלקים צריך למחות - למחוק את התיזה שלהם, את 
ההשקפה שלהם - את כל אלה שרוצים להשמיד את עם 

ישראל מתוך התנגדות לעצם קיומו.

אין שום פתרון לבעיה הזו אלא על ידי התגברות הקדושה. 
ככל שעם ישראל יגביר את הופעת הקדושה בעולם, כך 

תזורז מחיית עמלק. על כך אומר ה"שפת אמת" שעל ידי 
שמירת שבת כהלכתה, מוקרנת קדושה בעולם והעמלקיות 

הולכת ונעלמת. 

של  העמים,  של  ההתנגדות  היום  שגם  לדעת  עלינו 
היא עבורנו מעין מלחמת  ושל תומכיהם,  הישמעאלים 
זה או אחר, אלא  בנו אינה בגלל שטח  עמלק. מלחמתם 
שהם מתנגדים לעצם קיומו של עם ישראל. לכן זו בעיה 
שאין לה שום פיתרון, ורק אם נגביר את עוצמתנו הרוחנית 
נוכל להתגבר עליה. זה הדבר שכתוב אצל יעקב "הקול קול 
יעקב והידיים ידי עשו": אם יתגבר קולו של יעקב - הצד 
הרוחני של עם ישראל - והעם ישמור תורה ומצוות, אז 
תהיה לו הזכות כלפי שמיא, וממילא ידי עשו לא ישלטו 

והקב"ה יחליש את שונאי ישראל.

נדע נאמנה שלא על ידי הידמות לתרבות שלהם, אלא על ידי 
הגברת כוחו של עם ישראל מבחינה רוחנית, הקב"ה יעזור 
לנו להחליש את הרשעות ולהגביר את הקדושה בעולם. 
כשאנו אומרים "אתה בחרתנו", אנו מתכוונים לצד הערכי 
והרוחני שלנו. אין לנו עניין להשמיד, לנצל או לשעבד מישהו. 
יש לנו תרי"ג מצוות המחייבות אותנו מבחינה מוסרית. אם 
אנחנו נעשה את המוטל עלינו, הקב"ה יעזור לנו למחות 
את זכר הרשעות בעולם ואז נזכה לשלום אמת ולביטחון, 

בארץ ובעולם כולו 

רוצים לקבל את המאמר של הרב דב ליאור למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

חזל"י,  משפט  הוא  מקום"  בכל  התורה  מן  אסור  "חדש 
שהפך בפי ה"חתם סופר" למטבע לשון מושאל שביטא 

את התנגדותו לשינוי במנהגים. 

בכל פעם שאני נתקל במנהג חדש או מחודש, אני שואל 
את עצמי מה היה אומר החת"ס על כך. לכן שאלתי את אבי 

מורי: כיצד לנהוג בעניין סדר ט"ו בשבט?

הוא ענה שצריך לזכור שזכינו לחזור לארצנו הקדושה ושכל 
מה שמשבחים את פירות ארצנו, יש בזאת מעלה גדולה.

בחו"ל אכלנו "בחמישה עשר" תאנים מיובשות שהובאו 
מהארץ, כי זה הדבר היחידי שיכולים היו לשמור ולהביא 
לאירופה. אם כך, חשבתי, זה בעצם לא חדש; ולכן זה מותר 

גם מדרבנן ואפילו רצוי.

אכן, ישנה מסורת בין המקובלים שבתקופת האר"י בצפת 
עשו הם מעין סעודה. על ידי אכילת הפירות ביטאו את 

הקשר המיוחד של האדם לארץ, לאילנות ולטבע בכלל. 

מתוך כך, הובא מנהג אכילת הפירות ב"מגן אברהם" )סימן 
קל"א ס"ק ט"ז(.

בעל ערוך השולחן )או"ח רכו' א'( מציין שבפירות ניכר חסד 
מיוחד של הקב"ה שנתן לנו דברים שאין בהם הכרחיות לחיי 
האדם, ולכן עתידים כל אילני סרק שבארץ ישראל שיטענו 
פירות )כתובות קי"ב:( מתוך כך, כשארץ ישראל תתן פירותיה 

בעין יפה, אין לך קץ מגולה מזה )סנהדרין צ"ח(.

בתור בחור צעיר בישיבת מרכז הרב, זכור לי שכאשר רצינו 
לשמח את מו"ר הרב צבי יהודה )קוק(, היינו הולכים לשוק 
"מחנה יהודה" וקונים שם פירות גדולים ויפים והיינו מביאים 
זאת לרב. החיוך ומאור הפנים של רבנו כשראה את הפירות 

ונחרטו  ואמר: "אין לך קץ מגולה מזה", שמחו גם אותנו 
בזכרוננו עד היום.

אז מה אני מציע? לכנס את כל המשפחה ולערוך שולחן 
מעוצב עם פירות רבים.

בחודש האחרון עסוקים ילדינו בהשגת פירות שונים ובכל 
שנה אנו מצליחים לאסוף 50 מיני פירות.

במהלך הסעודה לומדים את עניין סדר הברכות לפי הסימן 
'מג"ע א"ש' - מזונות, גפן, עץ, אדמה ,שהכל. ובסוף אפשר 

להוסיף גם בשמים.

בין סוג לסוג, מבקשים מהמסובים לחפש הקבלות בין האדם 
לעץ וכן הקבלות בין העץ לעם ישראל.

כאשר מגיעים לפירות, כדאי לדבר על הייחוד של שבעת 
המינים ומדוע בהם נשתבחה ארץ ישראל, וגם ללמוד את 
הסדר שבתוך שבעת המינים. מה שיותר קרוב למילה "ארץ" 
בפסוק "ארץ חיטה ושעורה וגפן"... - הוא יותר חשוב. כדי 
לזכור סדר זה, ניתן לעשות סימן שהדבר נקבע לפי מספר 

הגרעינים: זית, תמר, ענב, תאנה ורימון.

אחר כך ניתן לדבר על מקומו של ראש השנה לאילן: למה 
הוא נחוג דווקא בחודש שבט? מה בעצם המחלוקת בין בית 

שמאי לבית הלל? ועוד...

אפשר גם ללמוד את מצוות התלויות בארץ ולומר פסוקים 
ומקורות מיוחדים על כל פרי ופרי.

יש המחלקים את הפירות ל- 3 חלקים עיקריים, ואוכלים 
10 מכל סוג: 

פרי שאוכלים את כולו.

פרי שאוכלים אותו עד שמגיעים לגרעין.

פרי שצריך לקלפו כדי לאוכלו.

יש לזכור, שגם בין בני אדם יש אנשים כאלו. יש שצריך 
"לקלף" אותם ורק אז זה תענוג, יש שתענוג להיות אתם 
אך צריך להיזהר מ"הגרעין הקשה" שבהם, ויש שהם מאד 

נעימים ואפשר פשוט "לאכול אותם".

ולהתפלל שנזכה  גם לאכול אתרוג, אפשר מסוכר,  כדאי 
יששכר",  )"בני  הבאה  לשנה  ומהודר  יפה  כשר,  לאתרוג 
את  לומר  אפשר  זו  בהזדמנות  שבט(.  לחודש  א'  מאמר 
"לשון חכמים"  חי" בספרו  נוסח תפילתו של ה"בן איש 

)ח"א סימן ל"ו( על כך.

והכין  הסדר  את  התלמידים  אחד  סיכם  השנים,  במהלך 
חוברת למשתתפים וחוברת נוספת לעורך, שאותה תוכלו 

.pvpuah@gmail.com :לקבל במייל

כדאי גם לחשוב כיצד לשתף את הילדים הקטנים יותר, אך 
אין צורך להכין אפיקומן... 

רוצים לקבל את המאמר של הרב מנחם בורשטין למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

מלחמתם בנו אינה בגלל שטח זה או 
אחר, אלא שהם מתנגדים לעצם קיומו 
של עם ישראל. לכן זו בעיה שאין לה 

שום פיתרון, ורק אם נגביר את עוצמתנו 
הרוחנית נוכל להתגבר עליה 

 

זכור לי שכאשר רצינו לשמח את מו"ר 
הרב צבי יהודה )קוק(, 

היינו הולכים לשוק "מחנה יהודה" 
וקונים שם פירות גדולים ויפים 

והיינו מביאים זאת לרב
 



בואו לחזק את השורשים - ולעצור את העקירה.

ראש הממשלה - חוסם את חוק ההסדרה
הפלשתינים - משכו את העתירה

ואיום ההרס עדיין מרחף.

היישוב מגרון מזמין
את הציבור הרחב

לעצרת תפילה 
ולנטיעות

בטìו בשבט (8/2/12) 
יום רביעי בשעה 15:30 

בנוכחות רבנים ואישי ציבור

והצטרפות למאבק: לפרטים 
054-5210002 | 02-5322646
migronma@gmail.com

מתפללים על ההתיישבות.מתפללים על ההתיישבות.נוטעים במגרוןנוטעים במגרון

חפשו את מגרון ב-

כולנו מתפללים על ההתיישבות!
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לדעת להכיל
הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

שאלה
אני עומד להתחתן בקרוב בעזרת ה'. עם כלתי אני מסתדר מצוין, אבל יש לי פחד מהמפגשים עם הוריה. בכל הפעמים שהייתי אצלם 
בבית הרגשתי לא כל כך נעים, כי הם "דתיים לייט", רמת הכשרות אצלם לא גבוהה והם מעבירים ביקורת עלי, קצת בציניות. כלתי לא 

כזאת. כיצד לנהוג אתם אחרי החתונה?

!?
תשובה

בראש ובראשונה, יש ללמוד את ההלכה. התורה מיישרת 
לנו את קו המחשבה ועושה לנו סדר בחיים. בהלכות 
כיבוד הורים )יו"ד, ר"מ, כ"ד( נפסק שאדם חייב לכבד 
את חמיו כשם שהוא חייב בכבוד אביו. כמובן, גם חמותו 
בכלל. הש"ך שם )ס"ק כ"ב( מציין שחובה זו היא מדרבנן. 
זכורני שכאשר היה מו"ר הרב צבי יהודה קוק זצ"ל פוגש 
חתן לאחר נישואיו, היה שואל אותו בחיוך: נו, כיצד אתה 
מסתדר עם המצווה החדשה שלך? החתן היה חושב 
היה מתקנו  כלפי אשתו, אבל הרב  שכוונתו למצוות 

ומסביר שכוונתו למצוות כיבוד חותן וחותנת. 

אם כן, הגישה היסודית: לתת להם כבוד. גם אם אתה-
אתם, החתן והכלה, מקפידים יותר במצוות, קבלו בכבוד 
את ההורים. על אף שנראה לכם שהם מזלזלים במצוות, 
לא כך הדבר. הם שומרים כמו שהם מבינים שצריך. גם 
אם הם טועים, הרי הם הולכים בקו מסויים, שרבים 
הולכים בו. לכן צריך לכבדם גם כאשר מנהגנו שונה מהם. 
עם זאת, יש לזכור ולהבהיר לעצמנו שכבוד איננו קבלת 

הנהגות האחר. אתם חופשיים לבנות לעצמכם דרך חיים 

כלבבכם, ויחדיו להחליט על מה וכמה להקפיד. 

כאשר תתעורר בעיית כשרות או צניעות או שמירת 

שבת, כאשר לפי דעתכם פעולה מסוימת אסורה )רק 

ישירות על  נתינת מאכל מבושל בשבת  לשם דוגמה: 

גבי פלטת שבת( - אצל ההורים יש לאמץ את השיטות 

המקילות. אם יש שיטה המתירה זאת מבחינה הלכתית, 

גם אם אתם בביתכם מחמירים יותר, אצל ההורים סמכו 

על השיטה המקילה. אם יקרה מקרה שאין בו שיטה 

מקילה, ודאי שאין להתפשר ולהתיר את האסור. 

לב  כן  לפנים,  הפנים  ש"כמים  מלמדנו  המלך  שלמה 

ורואה  האדם לאדם". כלומר: כמו שאדם מציץ במים 

את פניו שלו משתקפות בהם, כך לב אדם הוא תשקיף 

של לבו של חברו הניצב מולו. אם אתם תכבדו אותם, 

ולא תשדרו להם שדרים של מתח ושל ביקורת, גם הם 

יעברו לאט לכבד אתכם.

כהמשך ליחס זה שלכם אליהם, אל תדרשו מהם לשנות 
את דרכם. כלל גדול הוא שהורים רשאים לדרוש מילדיהם 
ילדים לא מחנכים הורים. הילדים אינם  ולחנכם, אבל 
חייבים לקבל את כל הערות ההורים, אבל להורים מותר 
להעיר, ואתם תחליטו מה לקבל ומה לא לקבל. אם כן, אל 
תבקשו מהם להוציא מהבית את הטלוויזיה, או לקנות 
מוצרי מזון רק בכשרות מהדרין. כאשר תתארחו אצלם, 
אתם מקבלים אותם כנתון שצריך לכבדו. אתם תחליטו 

במה לצפות ובמה לא, מה לאכול ומה לא. 

ועוד: אהבה היא רגש שצריך לעבוד עליו. מול חותן 

טבעי,  באופן  פורצת  שהאהבה  מקרים  יש  וחותנת, 

ויש מקרים שצריך להרגיל את העין לראות את 
תכונותיהם הטובות ועל ידי כך להרבות אהבה 
והערכה למה שיש. מתוך כך, תתעורר האהבה גם 

מכיוון ההורים כלפיכם 
רוצים לקבל את המאמר של הרב אליקים לבנון למייל לפני כולם?

gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

עניין
משפחתי

כבר במילות הפתיחה של הפרשה אנו חשים את עצמת 
המאורע "ויהי בשלח פרעה את העם", יציאת עם ישראל 
נשלח  ישראל  עם  מוגמרת,  עובדה  כבר  היא  ממצרים 

ממצרים בדרכו למלא את שליחותו הנצחית.

דרך רבה עוד לפניו, אולם השליחות החלה והיא איננה 
עוצרת, כפי שאמר יוסף לאחיו "ועתה לא אתם שלחתם 
אותי הנה כי האלוקים" לא פרעה הוא המשלח את בני 
ישראל ממצרים, כי אם האלוקים עושה את בניו שלוחים. 

בין החלק הסיפורי, בו התורה מתארת את מעשי אבותינו, 
לבין התיאור המפורט והמדוקדק של המצוות והחוקים 
העומד להתחיל בפרשות הבאות, אנו נתקלים בתופעה 
החפוז  האירועים  ברצף  השירה.  והיא  בתורה  נדירה 
נעצרת  סוף,  ים  וקריעת  מצרים  יציאת  של  והדרמטי 

התורה ומתארת מעמד בו מתמלא העם אמונה גדולה 
ופורץ בשירה.

הנס  על  לקב"ה  והודאה  שבח  בתוכה  כוללת  השירה 
הגדול, אולם משנתבונן, נבחין שבשירה יש רמיזות לעתיד: 
ה'  נחלתך מכון לשבתך פעלת  ותטעמו בהר  "תביאמו 
מקדש אדני כוננו ידיך". כל זאת כי בכוחה של השירה 
לרומם את משורריה מעבר לגבול ולזמן, לראות את האופק 
הרחוק כעין רוח הקודש "שבשכר שהאמינו ישראל ב-ה' 

שרתה עליהם רוח הקדש ואמרו שירה".

להבדיל מן הדיבור הישיר והממוקד, מעבירה השירה 
מסר כמוס. מעבר למילים ומעבר לצלילים עובר 
משהו נוסף, שאר רוח הלקוח מהמקום שבו האדם 
מחובר לעולמות עליונים ממנו, כעין רוח הקודש.

השירה היא ביטוי, ליכולתו של האדם, להתרומם למקומות 
גבוהים ולראות את החיים של עצמו ושל סביבתו ולו לרגע 
קט מעל המקום ומעל הזמן. "מנין אתה אומר שראתה 
שפחה על הים, מה שלא ראו ישעיה ויחזקאל, שנאמר זה 
אלי ואנוהו". שירתם של אבותינו על הים, מהווה עבורנו 
כעין צוואה להמשיך לחתור ולחפש את שיר ה', לגלות 
בתוכנו רגשות אציליים וגבוהים ולחבר אותם לכלי ביטוי 
של שירה לגווניה. "אז ישיר. שר לא נאמר. רמז לתחיית 
המתים מן התורה שעתיד לשיר שיר לעולם הבא. וא"ר 
מאיר א"ר אלעזר כל האומר שירה בעולם הזה. מובטח 
ניגנה את  הוא שיאמר שירה לעולם הבא" שירת הים 
עד  דורות  לדורי  ישראל  עם  בשירת  הראשון  האקורד 

הגאולה השלמה במהרה בימינו 

מלון
אורחים

שירה מעבר לזמן
הרב מוטי הרשקופ, ראש ישיבת בני עקיבא "כינור דוד" - ישיבה תיכונית מוזיקלית 

הנחות מיוחדות
לרכישת שפת אמת לבאי הכנס

ובדף הכנס באינטרנט:
www.oretzion.com/kenes.htm

הערב יתקיים בשיתוף  îמעלהì-המרכז לציונות דתית. 

הציבור מוזמן לערב חגיגי לרגל

בשעה טובה ומוצלחת זכינו להגיע לסיומו של מפעל 
.ìשפת אמתìההוצאה המחודשת של ספרי ה

נחגוג את האירוע בערב עיון
בתורתו של השפת אמת   

בכìז שבט תשעìבהערב יתקיים בעìה
20/2/12 בשעה: 19:00.

ירושלים.שליד היכל שלמה,בבית הכנסת רננים

זמר אורח:
יצחק מאיר

בואו בשמחה
עזרת נשים פתוחה

לפרטים: אור עציון, ספרי איכות תורניים 08-8502822

ללסיסיומ גההגהגייעע ללל זכיככיכיננוו ומומוצצצלצלללחתת ה

ליקוטים ליקוטים

ן

ליקוטיםטילליקוטיםקקוטיםטטקוטיםליקוטיםוטיםוטיליק ליקוטיםליקוטיםליקוטיםליקוטים

סיום הוצאת
השפת אמת
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תוצרת הארץ
הרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון

מהשתמטות להשתלבות
ח"כ זבולון אורלב - סיעת הבית היהודי-המפד"ל החדשה

לבנות  הייתה  מטרתו  חרוץ.  כשלון  נכשל  טל  חוק 
בהדרגה גשר בין הציבור החרדי לבין מדינת ישראל. גשר 
המביא לנשיאה משותפת בעול הביטחוני והשתלבות 

בעולם התעסוקה.  

אלא שהגשר מעולם לא הוקם.

כי  יודעים היטב  בני הציונות הדתית,  דווקא אנחנו, 
אפשר לשלב ספרא וסיפא. לא רק ישיבות ההסדר 
גם הישיבות  יוכיחו, אלא  והמכינות הקדם צבאיות 
הגבוהות הלאומיות, שמרבית בוגריהן משרתים בצה"ל. 
השירות הצבאי של בנינו מעולם לא עיכב אותם מלגדול 
ישיבות  גדולי תורה, ראשי  ולהיות תלמידי חכמים, 
ודיינים שהצלחתם בבחינות הרבנות והדיינות גדולה 

אף מזו של בוגרי הישיבות החרדיות.

אמנם, צה"ל לא תמיד עשה את המוטל עליו כדי 
להתאים את מסגרותיו לאורח החיים החרדי ולעיתים 
שלא הקפיד על אווירה אוהדת כלפי ציבור זה. גם 
כלפי הציבור שלנו הוא מתריס מעת לעת. ובכל זאת, 
התנהגות כושלת זו מצד הצבא לא מהווה סיבה ותירוץ 
להשתמטות. ודאי שאין לראות בה גורם הפוטר את 
והפוליטית של העולם החרדי  המנהיגות הרוחנית 
מלהתמודד עם הצורך לקחת חלק בנשיאת העול 

בביטחון ובכלכלה.       

וההמונית, הנותנת מחסה  ההשתמטות השיטתית 
ומאידך אינם  לבחורים רבים שאינם לומדים תורה 
משתלבים בשום מערכת מסודרת,  לא תוכל להימשך עוד 
זמן רב. כל אחד מבין כי הציבור בישראל, ובכללו הציבור 
הציוני-דתי, לא יהיה מוכן להשלים עם מצב אבסורדי זה. 

של  חגה  לאילנות,  השנה  ראש  את  נחגוג  השבוע 
גם  בה.  ישראל שמצוות רבות בתורה תלויות  ארץ 
השירות בצה"ל הוא מן המצוות התלויות בארץ ואחת 
המרכזיות, המבטיחה באופן ישיר את קיומה של מדינת 

ישראל כמדינה יהודית. בא העת להשתלבות 

דברים שרואים משם

הידור מצווה זה קורן

קוֹרֵן ירושלים

משנה תורה לרמב״ם
מבואר!

על פי כתבי היד הטובים ביותר, עם השגות הראב״ד 

לצד ביאורו הבהיר ”יד פשוטה״ של 

הרב נחום אליעזר רבינוביץ
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עלינו  הבא  ט"ו בשבט   - חג האילנות  ערב  עומדים  אנו 
לטובה. ריח פריחת האילנות באוויר, בשווקים ובסופרים 
השונים רואים את דוכני מכירת פירות החג. והכל לכבוד 
ראש השנה לאילנות שנהגו ישראל מנהג קדוש לחבב ולכבד 
את פירות הארץ, לאכול מפריה ולשבוע מטובה בשולחנות 

ערוכים עם מזמורים והגדה מיוחדת בשבח הפירות.

דא עקא, שאיננו שמים אל ליבנו כי רוב הפירות המשובחים 
והמתוקים שאנו קונים בשווקים כבר מזמן אינם פירות 
הארץ, אלא פירות המיובאים מתורכיה ושכנותיה, שחלקם 
אפילו לא משבעת המינים שנשתבחה בהם ארץ ישראל 
)ואינני מתייחס במאמר זה לחשש התולעים באותם פירות(. 
כל מטרת התיקון המיוחד והמנהג הקדוש שהחל בגלויות 

השונות באכילת הפירות היה לחנך אותנו לאהוב את ארץ 
ישראל ופירותיה ומתוך כך להודות לה' "על הארץ הטבה 

והשתדלויות  רבים  מאמצים  עושים  היו  לך".  נתן  אשר 
את  נחזק  ישראל.  מארץ  פרי  שולחנם  על  להמציא  כדי 

הדברים עם דברי ה"חתם סופר" )בחידושיו למסכת סוכה 
דף לו'( שכתב: כי עבודת האדמה בארץ ישראל להוציא 
את פירותיה הקדושים, יש בה משום מצוות ישוב הארץ 

ועל זה ציוותה התורה "ואספת דגנך". 

ובהפרחת  ביישובה  החפצים  ישראל,  ארץ  אוהבי  אנו, 
פירות  נזרז את עצמנו לחזור לטבעיות של  שיממותיה, 
ארץ ישראל הממשיים, נחזיר את החג לטבעיותו, נחזק 
את ערך החקלאות במדינתנו שכל כך נחלשה, ונעלה על 
שלחן הסדר בט"ו בשבט רק את אותם פירות תוצרת ארצנו 

הקדושה "לאכול מפריה ולשבוע מטובה"  

רוצים לקבל את המאמר של הרב הלל הורוביץ למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

דא עקא, שאיננו שמים אל ליבנו 
כי רוב הפירות המשובחים והמתוקים 

שאנו קונים בשווקים כבר מזמן 
אינם פירות הארץ

 



8

עת
יד

לו
גי

מדורת
השבט

בחירות בגוש עציון 
לקראת הבחירות לראש מועצת גוש עציון, אנו מביאים הצצה לעולמם 

של שני המתמודדים: 

יאיר וולף, בן 44 

חבר מליאת המועצה כבר 18 שנים, מתוכן 13 שנים כסגן ראש המועצה.

גוש עציון הינו החומה הבצורה של ירושלים, ועל כן בעשור הבא יהיו כ-30 
אלף תושבים בגוש. הגידול במספר התושבים בגוש יעשה לצד פיתוח המוסדות 

והשירותים הניתנים כך שאיכות חיי התושבים תישמר ואף תשתפר. 

אני אפעל להוסיף מאות יחידות דיור בגוש, זאת תוך הקצאת רבע מהשטח 
ליחידות המתאימות לזוגות צעירים. אני אדאג להסדרת מעמד הקרקע ולרכישת 

אדמות בכל מרחבי גוש עציון. 

אני אבטיח כי בתחום החינוך יוקמו מסגרות חדשות לצד התחדשות המסגרות 
הקיימות, ע"מ להבטיח שכל ילד ונער ימצאו את המסגרת המתאימה להם. 

קהילות היישובים יקבלו חיזוק קהילתי, תחת מתן שירותים נרחבים לאוכלוסיות 
שיבואו  חדשים  לעולים  המיוחד,  לחינוך  השלישי,  לגיל  שירותים  מגוונות. 

בשערינו ולאוכלוסיות מגדריות.  

תנופת הגוש תלויה בביסוסה הכלכלי: אפעל לפיתוח אזור התעשייה, לקידום 
המרכז המסחרי ולמיצוב גוש עציון כיעד תיירותי מוביל.

בעשור הבא גוש עציון יהיה מקום אידיאלי למגורים- חיי הקהילה הפורחים 
לצד חיי רוח מעשירים יהיו נחלת התושבים בגוש. 

דוידי פרל, בן 44

יו"ר ועד אלון שבות, מנכ"ל ישיבת נתיב מאיר, סמזכ"ל 
וגזבר תנועת בני עקיבא העולמי לשעבר.

הדבר שמאפיין בעיני את גוש עציון זהו המרקם האנושי 
עשיר ומגוון שחי יחד בהרמוניה מופלאה ונדירה.

אני אתמקד במספר תחומי עשייה:

בשנים  המועצה  לצערי  החינוך:  מוסדות  פיתוח 
עם  אמת  בזמן  להתמודד  השכילה  לא  האחרונות 
המורכבויות בתחום החינוך, ולדאוג לכלל המוסדות 
גישה  שבאמצעות  מאמין  אני  לעזרתה.  הזקוקים 

המגלה רגישות ותבונה כלפי הצרכים הייחודים של כל 
מוסד, ופעולה נחושה מול משרד החינוך והרשויות ניתן להבטיח מענה ראוי 

לכל הזרמים והאוכלוסיות בגוש.

בניה, פיתוח והרחבת היישובים: נבנה מאות יחידות דיור חדשות בגוש עציון! 
בתחום זה לא התקדמנו מספיק ודרושה פעילות נמרצת מול הממשלה והמנהל 
האזרחי לצד קיצור הליכים בירוקראטיים פנימיים ע"מ לפרוץ את הדרך ולאפשר 

לילדינו פתרונות דיור במחירים סבירים ולהביא אוכלוסיות חדשות לגוש.

אני אהיה זרוע ביצועית להשקפת התושבים וצרכיהם ואכניס ערכים, שקיפות 
ושיתוף מלא עם התושבים לפעילות המועצה. 

יחד נצעיד את גוש עציון לפריחה ושגשוג עם עוד אלפי יחידות דיור נוספות, 
מערכת חינוך מפוארת, מרכזי תעסוקה ועסקים ומאות אלפי תיירים ומבקרים. 

"להרות כוחות ללדת חיים"
מרכז בראשית לסדנאות, הכנה וליווי בלידה מזמין את הנשים לקראת הריון 
או לידה לערב של מילוי מצברים- "להרות כוחות ללדת חיים" בי"ב שבט, היכל 
התרבות לוד, קפלן 2. בהשתתפות: הרב שמואל אליהו שליט"א, ד"ר קרלוס 

www.noab.co.il  050-6045000 :רוזנברג ונעה בן דוד. לפרטים והרשמה

ספר
נוסח ירושלים / ראובן גפני

הוצאת יד יצחק בן צבי, 441  עמ'

מאז שחרבה ירושלים וחרב בית המקדש, לא ראתה העיר 
כל כך הרבה בתי כנסת. עיר בירתנו מלאה ברסיסי מקדש, 
"מקדשי מעט" שמפארים את רחובותיה מאז שחרב הבית 
האחרון. לעיתים נדמה כי כשיבוא הגואל ויבנה בית המקדש 

יאספו בתי כנסיות שבעיר ויתקבצו להר המוריה וישמשו אבניהם לבניין החדש.

ובכל בתי הכנסת האלו יש לוחות אבנים, לוחות עץ ומתכת ועליהם רמוזים 
בראשי תיבות ובקיצורי קיצורים סיפוריהם של בתי הכנסת. 
מקודדים לכתב חידה שרק צופני סוד, חוקרי עיתים ידעו 
לפענחו. ראובן גפני הוא כנראה אחד מהם. במאמץ יסודי 

ובעבודה רצינית הוא מלקט סיפור לסיפור וחוקר את אותם אחרונים שעוד 
יודעים לקרוא בנוסח המיוחד לסוד בתי הכנסת. 

בספר "נוסח ירושלים" ממשיך המחבר ומגלה לנו את צפונותיה של העיר. קדמו 
ו"בתי תפילה", שעסקו באזורים  לספר שני ספריו הקודמים "מקדש מעט" 
אחרים בבירה. אך באלו שעוסק הספר, במרכזה, כמעט ולא נחקרו באופן יסודי 
גם השכונות, ולכן מחקרו של גפני על בתי הכנסת שנבנו בהם, הוא גם יסוד 

למחקר על השכונות עצמן. 

אותם לוחות מפוענחים על ידו ורוקמים לנו סיפורים מרתקים על הווי ירושלים 
הנבנית בתחילת המאה הקודמת ועד למחציתה. זהו ספר נהדר לעיון ולמחקר, 
אך יותר מכך זוהי הזמנה לטיול, מסע למרכזה של עיר אך גם 

לעומקה וליסודותיה.  אלעד יאנה

קונצרט חזנות 
ומוסיקה 

ליטורגית יהודית:
)8.2( בשעה 20:00,  ביום רביעי, מוצאי ט"ו בשבט 
והמוסיקה  יתקיים הקונצרט השני בסדרת החזנות 
הנרי  ע"ש  הקונצרטים  באולם  יהודית  הליטורגית 
קראון, תיאטרון ירושלים. על הקונצרט, בהפקת עיריית 
ירושלים - המחלקה למורשת ישראל,  מנצח מאסטרו 
אלי יפה וישתתפו בו טובי החזנים מהארץ ומהעולם, ביניהם: בן ציון מילר, יעקב 

מוצן, עזי שוורץ, שי אברמסון, קולין שחט, ישראל רנד דב הלר ועוד.

 דיסק

רסיסי לילה / אהוד בנאי

קשה לדמיין את הנוף הישראלי ללא אהוד בנאי. הקולות 
והגוונים השונים שמוצאים ביטוי בשיריו ולחניו קנו קהל 
אוהדים מכל גווני הקשת שנותר נאמן כבר כמה עשורים.

הדיסק האחרון, רסיסי לילה, בן הכמעט-שנה, ששלושה שבועות בלבד לאחר 
יציאתו הגיע למעמד של אלבום זהב, רווי טקסטים אישיים של געגוע, חופש, 

דאגה הורית, אהבה, חיפוש, שיגעון ויצירה, כמו שרק בנאי יודע.

נראה שהמוטיב של הדיסק הינו ארס-פואטי )היוצר המדבר על יצירתו, על 
- כשהמובהק שבהם הוא "מפתח הלב",  כיוצר(  ועל עצמו  תהליכי היצירה 

שאוזן עדינה תשמע בו את כאבי לידת היצירה.

בנאי כמו מסכם את עצמו, על כל צדדיו המגוונים, בדיסק היפה הזה, ואני 
תקווה שזו אינה מילתו האחרונה.  אלישבע וסרמן, דברי שיר. 

בוכים ונוטעים
מאות בני אדם ביקשו להגיע לאיתמר לנטוע עצים בט"ו בשבט. הישוב שעלה לכותרות בעל כורחו, ממשיך לזכות לתמיכה יוצאת דופן מהציבור בכל רחבי הארץ. 
כחלק מפרויקט "שומרון נעים להכיר" של המועצה האזורית שומרון ביקשו מאות אזרחים חילונים ודתיים להביע את תמיכתם בישוב איתמר ובמשפחת פוגל, 
ולהגיע לנטוע עצים בט"ו בשבט הקרוב. בין המשתתפים יהיו וועדי העובדים הגדולים בארץ, מעל 600 מתפקדי ליכוד, תנועות הנוער ועוד. נטיעת העצים תתקיים 
סביב "משכן אהוד" בית המדרש שמוקם בימים אלו לזכר בני משפחת פוגל באיתמר. המעוניינים להעלות תרומה לסיום בניית בית המדרש, מוזמנים לפנות לטל. 

02-9978114
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גילוידעת

אין אשה בעולם שאינה מתרגשת מפרחים. שילוב הצבעים, 
המרִקם, הריח והאסוסיאציות העולות הם מבחינתנו שילוב 
"קטלני". התוצאה היא התרגשות, התפעמות וחיוך גדול.

אנחנו יודעות לשים בצד את כל הפרשנות המתפלספת 
על "שקר החן והבל היופי" ונהנות מהחיצוניות ללא כל 
יודעות  כי נשים   - ליופי"  "אין אשה אלא  רגשות אשם. 
באמת להעריך יופי, הוא חשוב להן. דברים נאים מרחיבים 
בינינו, השוו חדרים של  גם את דעתם של הגברים, אך 
בנים בפנימייה לחדרים של בנות ותסיקו את המסקנות 

מי באמת משקיע בדירה נאה...

ומכאן להבנה מעמיקה יותר לצורך ב"עולם יפה". מדוע 
באמת להשקיע בצד החיצוני? מדוע הקב"ה הצמיח "כל 
עץ נחמד למראה" ולא רק "טוב למאכל"? מדוע הושקע 
בכלי המשכן ובבגדי הכוהנים גם בצד החיצוני, ואף במצוות 
הדגש הוא "התנאה לפניו במצוות"? מדוע אחד השבחים 

של הקב"ה הוא "הנוי והנצח"? 

מכאן, המסקנה המתבקשת היא שיש מקום חשוב ואמיתי 
ליופי, אך הוא תלוי הקֶשר, מינון ומטרה. היופי החיצוני 
אמנם שייך ליפת, אך מובטח כי יהיה לו מקום ב"אהלי שם". 
יש חשיבות לעיסוק בעבודת הרוח על יסוד הנועם והנוי, 
כאשר היופי אינו תכלית עליונה, אלא אמצעי להכשרת 
האדם ליופי נעלה יותר המעצב בצורה הרמונית את חייו 

הרב-גוניים )רש"ר הירש, בראשית ט', כ"ז(. 

מראש חודש שבט ניתן לצפות בפריחה מדהימה בעצי 
השקד, הפירות והנוי. פריחה זו הופכת את הארץ למעין 
זר פרחים ענק שהקב"ה שולח לנו. הברכה שמברכים על 

אילנות אלו מדגישה את מקומה של ההנאה הפשוטה 
בריות  בו  וברא  כלום  בעולמו  חיסר  "שלא  מהפריחה: 

הקב"ה  אדם".  בני  בהם  ליהנות  טובות  ואילנות  טובות 
מבקש שנעצור, שנתפעל מהבריאה ושנכיר במקומם של 

ההרמוניה ושל היופי בעולמנו. 
עם זאת, נדרש מאתנו לשים לב לעובדה שמברכים רק 
המטרה  נוי.  אילנות  על  ולא  פירות  הנותנים  אילנות  על 
היא להדגיש כי אמנם הפריחה והחיצוניות חשובות, אך 
אינן מספיקות. הפריחה משמעותית כיוון שהיא מבשרת 
גם את בואו של הפרי, והיופי משרת ומשלים את ההנאה 

הגשמית של אכילת הפרי לכשיצמח. 
לפריחה משמעות נוספת דווקא לעם ישראל בארץ ישראל. 
זמן הגאולה של עם  פריחתם של העצים מדגישה את 
כל  תתנו".  ענפיכם  ישראל  הרי  "ואתם  בארצו:  ישראל 
וחמישים  מאה  מלפני  ישראל  ארץ  של  תמונות  המכיר 
כשחזרנו  ושרק  רצינית,  שממה  פה  שהיתה  יודע  שנה 

לכאן החלה "פריחה" בכל המובנים - חקלאית, כלכלית, 
תעשייתית וכו'. המדינה כיום היא מעצמה של ידע חקלאי 
בין- בפרסים  זוכים  שלנו  היינות  מובחרת,  תוצרת  לצד 
לאומיים, וגם בהייטק אנחנו במקומות הראשונים בעולם. 
הקב"ה מאותת לנו שאנחנו בתקופת גאולה שיש לה ביטוי 
גשמי ורוחני, המתבטא בפריחה, בקיבוץ גלויות ובתנועת 

תשובה מתרחבת.
לכן, כשמביטים בפריחה והלב מתרחב מזר הפרחים הענק 
ששלח לנו הקב"ה, עלינו לנצל את ההזדמנות להודות לו 
על הזכות לחיות בארץ ישראל ולהיות שותפים לגאולה 

ולצמיחה האדירה שסביבנו  

רוצים לקבל את המאמר של הרבנית נעמי שחור למייל 
gdaat@pisrael.com :לפני כולם? שלחו בקשה לדוא"ל

מפרי
ידיה שקר החן והבל היופי, האמנם?

הרבנית נעמי שחור - רכזת ההתמחות לתנ"ך, מכללת אורות ישראל

במקום תוצג 

תערוכה ישומית 

תתבנושא כלאים  שושוממ
ל ושא בנב

במקום תוצג 

תערוכה ישומית 
ב

בס"ד

בית הספר הגבוה לטכנולוגיה בירושלים

יום רביעי, ט"ו בשבט תשע"ב
(8 בפברואר 2012)

בבית הספר הגבוה לטכנולוגיה 
בירושלים, מכון לב 

רח' הועד הלאומי 21,  גבעת מרדכי, ירושלים 

מכון התורה והארץ  טלפון: 08-6847325  
www.toraland.org.il :אתר | machon@toraland.org.il :דוא"ל

כיבוד קל  | חניה חופשית | ניתן לשלוח שאלות מראש

14:30 התכנסות ורישום
תפילת מנחה  

הנחיה: אגרונום מרדכי שומרון – מכון התורה והארץ  
דברי ברכה | פרופ' נח דנא פיקארד   

15:10 מושב א: כלאי אילן
סקירה מקצועית | אגרונום שמעון אנטמן    

נתינת כשרות "מהדרין" לפירות כלאים | הרה"ג אריה שטרן  
16:00 מושב ב: הנדסה גנטית בצמחים

הנדסה גנטית בצמחים – מסגרת הלכתית רעיונית | פרופ' אליעזר גולדשמידט   
הנדסה גנטית בצמחים בישראל היום |ד"ר ארי שפר  

השבחת גידולים חקלאיים באמצעות החדרת גנים של יצורים אחרים |   
הרה"ג יעקב אריאל  

17:25 מושב ג: כלאי זרעים
הרכבות בירקות – טכנולוגיה חדשה בישראל | ד"ר מנחם אדלשטיין   

יצור שתילי ירקות מורכבים בעזרת מיכון ושתילתם בשטח |   
הרב יואל פרידמן   

ההלכה והחקלאות המודרנית | הרב יהודה הלוי עמיחי  
19:00 מושב ד: כשרות 

הראשל"צ הרה"ג שלמה עמאר  
תפילת ערבית  

מכון התורה והארץ מזמין את הציבור

לכנס השנתי
למצוות התלויות בארץ

בנושא כלאים

רל
 פ

יה
דל

או

בתוכנית: 

צימעס 
בָט  שְׁ 2 בִּ

חותֹ ידּוּרִים וּבְצַלָּ שִּׁ ים, בַּ רותֹ יְבֵשִׁ י פֵּ דוּשֵׁ ל יָמִים גְּ נְנַצֵּ

בוּלותֹ יותֹ חֲסֵרותֹ גְּ י אוּשִׁ תֵּ דֶת, לִשְׁ כְדֵי לַחֲגגֹ יוםֹ הֻלֶּ בִּ

נָה ה ראֹשׁ הַשָּׁ ישָׁ בִיבָה, לָעֵץ מַקְדִּ הָאַחַת אֱמוּנָה עַל אֵיכוּת הַסְּ

נָה קָּ ת 63,  שָרַׂת הַתַּ מָהּ, בַּ נֶסֶת הוּא שְׁ בֶת, הַכְּ נִיּיָה קְצָת מֻרְכֶּ הַשְּׁ

נָה הֲגוּנָה ה, מְאוזְֹלָת יָד לְמַתָּ זֵר אִיחוּל וּמִלָּ זרֹ בְּ נִשְׁ

מור עַל הַחַי וְהַצּומֵֹחַ, לְבַל יֵרֵד דּוּמָם צְלִיח לִשְׁ נַּ נְבָרֵךְ שֶׁ

ם עַל צֶלֶם הָאָדָם מוֹ גַּ ׂדֶה, כְּ מור עַל עֵץ הַשָּ נִשְׁ

נֶסֶת דּוגֶֹלֶת  חְזוּר הַכְּ אְתִיקַת הַמִּ בֶּ מַן שְׁ זְּ י בַּ כִּ

ה אֶת אותָֹהּ הַתּועֶֹלֶת! נִיָּ חָסְרָה הַשְּׁ

נַהֶלֶת פְאוּרָה וּמִי הַמְּ ה לְהַחְלִיט מִי הַתַּ וְקָשֶׁ

ר נְיָר טוּאָלֵט וּפְסלֶֹת נֶעֱרֶמֶת ה לְמַחְזְּ זְכֶּ נִּ שֶׁ

נֵי מָסָךְ רֵאָלִי-טִיפּוּסִי לְתִפְאֶרֶת מֵר מִפְּ וְנִשָּׁ

רְכַת אוהֲֹבִים, לְסֵירוּגִין יהֶן בִּ תֵּ לְסִכּוּם נְאַחֵל לִשְׁ

נִים בַע שָׁ לָרִאשׁונָֹה, רבֹ טַל וּמָטָר וְטובֹותֹ לְשֶׁ

ל וְעַד מֵאָה וְעֶשְרִׂים. זָּ מַּ הְיֶה בַּ יִּ ה, שֶׁ טוּת נְקִיָּ פַשְׁ ה, נְאַחֵל בְּ נִיָּ לַשְּׁ

שָׂרְקֶ'ה

דברים נאים מרחיבים גם את דעתם של 
הגברים, אך בינינו, השוו חדרים של בנים 

בפנימייה לחדרים של בנות 
ותסיקו את המסקנות 

מי באמת משקיע בדירה נאה...
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התחנה הבאה: הדרת חיילים / עידן דוייב

את שלוש שנות שירותי הצבאי העברתי במוצבים די נידחים בבקעת הירדן וצפון השומרון, 
רחוק מספיק מהנוף התל אביבי העירוני. כך יצא שלמעט מקרים חריגים, לא נדרשתי להצטופף 
בדוחק בין קרונות רכבת ישראל של בוקר יום ראשון. בכל פעם שהייתי עובר על יד תחנת 
הרכבת וצופה בפניהם המיואשות של האזרחים והחיילים הממתינים לנסיעה סיוטית ברכבת 
הייתי מודה לקב"ה שלא שם חלקי עמהם ולא גורלי ככל 
המונם. ועוד איזה המונם. והנה, רצה הגורל וקברניטי 
הצבא חברו לאנשי רכבת ישראל וביחד רקמו את הפתרון 
השנוי במחלוקת לפיו חיילים יטורטרו שעות באוטובוסים 
ואזרחי המדינה ימשיכו לנסוע ברכבת כהרגלם. פשוט לא? 
הרי החיילים ממילא דואגים לבטחון המדינה ומעניקים 
לאזרחים את הזכות לישון בשקט במדינה רווית מתחים 
אז מה יקרה אם יוותרו על הנסיעה הכל כך איזוטרית 

בין 6 ל-9 בבוקר?

ההבנה הפשוטה שלי היא שלא החיילים אשמים במצב 
אלא האשמה היא המציאות שכופה עליהם להגיע כ"כ 
מוקדם למקומות רחוקים. היה הרבה יותר פשוט לדחות 
את  למנוע  ובכך  לבסיסים  החיילים  הגעת  מועד  את 
האנדרלמוסיה ביום ראשון אבל מישהו החליט לקבל 
כשמקבלים  לזה,  מעבר  החיילים.  של  גבם  על  פתרון 
החלטה כזאת צריך לקחת בחשבון את ההשלכות הצפויות למהלך שכזה. חיילים שידם 
משגת ירכשו כרטיס לרכבת בכדי לקצר את דרכם ובפני אלו שלא, תעמדנה שתי אופציות: 
האחת היא לנסוע באוטובוס והשנייה היא טרמפים! חשבו בעצמכם את הפער בין המחיר 

שנאלץ לשלם, חלילה, על חייל חטוף לבין המחיר של כרטיס נסיעה ברכבת.

בימים בהם צעירים רבים חושבים פעמיים לגבי הנכונות שלהם להתגייס, החלטות מעין אלו 
לא ישנו את המצב לחיוב. כדאי שנתעורר לפני שנמצא את עצמינו לבד ברכבת.

מרד האזרחים / יעקב בורנשטיין

עוד כשהייתי טירון, חייל ותיק לימד אותי את השיעור הראשון והחשוב 
)לדבריו( כחייל: "כדי להיות לוחם טוב בצבא, אתה צריך להתאמן כבר בדרך 

לצבא..."

"דמיין שאתה במלחמה, כשהמשימה שלך היא להביס את שאר האזרחים 
ולתפוס מקום ברכבת, על מנת שתוכל להשלים שעות 

שינה מהלילה הקודם שבו בילית עם חברים..."

כחייל צעיר לקחתי את הדברים לתשומת ליבי, והשתדלתי 
לעמוד במשימה בדבקות בכל יום ראשון. 

בפעמים שהפסדתי בקרב, ולא מצאתי מקום פנוי, הייתי 
נשכב ביחד עם כל שאר החיילים המובסים במרווח שבין 
הקרונות או לחילופין לרגלי האזרחים המשתאים למראה 

חיילים מרוחים בצורות הזויות בין המושבים. 

ביום ראשון שעבר, חודשיים לאחר שהשתחררתי,  הזדמן 
לי לנסוע ברכבת כאזרח. בזמן ההמתנה ברציף, חייל קטן 
עם קיטבג ענק איבד שליטה ונכנס בי בטעות, וכך מצאתי 
את עצמי דחוק מאחורי 30 חיילים שהסתערו על דלת 
הקרון. תקוותי למצוא מקום ישיבה נגוזה. רק אז הבנתי 

איזה עוול גרמתי לאזרחי ישראל במשך 3 שנים.

כולנו היינו רוצים לשפר את תנאי החיילים ולהעלות את 
משכורתם, אבל המצב ששרר עד כה ברכבת הצריך שינוי. לא נעים, אבל אין 

ברירה- סיוט של שנים נפסק!

אם זה היה תלוי בי, הייתי מפרסם גם מכתב התנצלות בשם חיילי צה"ל לכלל 
נוסעי הרכבת על הטרדה ארוכת שנים, ובהזדמנות זו אני רוצה להתנצל באופן 
אישי בפני האישה המבוגרת שבאתי לפנות לה את מקומי, ובזמן הרמת 

התיק, העפתי אותה לתוך המושב... זה היה בלי כוונה, מבטיח! 

 האם הנוחות של האזרחים 
צריכה לפגוע בחיילי צה"ל? 

חוויות הנסיעה ברכבת של יום ראשון 
הזכירו ליעקב בורנשטיין 

למה נכון להפריד חיילים מאזרחים. 
כשמקבלים פתרונות על חשבון החיילים 

עידן דוייב לא מוכן לשבת בשקט.
אקטואליה מזווית צעירה.

 דומים                          שוניםאבל
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גילוידעת

לימוד תורה גורם שמחה ללומד. קביעה זו איננה רק שאיפה 
ומשאלת לב, אלא עובדה הנאמרת בתהילים "פקודי ה' 
הלכתיות  השלכות  ישנן  זה  לענין  לב".  משמחי  ישרים 
מרחיקות לכת. אדם השרוי באבל ל"ע, אינו רשאי ללמוד 
תורה המשמחת את נפשו של הלומד, וכך הם פני הדברים 

ביחס ללימוד בתשעה באב ועוד.

דווקא משום כך, פעמים חש הלומד תסכול הולך וגובר. עלינו 
להודות כי רבים מהלומדים אינם נהנים מלימודם ולעיתים, 
הם חשים כי לימוד התורה מוטל עליהם ככורח. התחושה 
המלווה את הלומד היא שיש פגם מהותי בלימודו ואכן, על 
פניו, כך הם פני הדברים. כיצד יתכן שדברי אלוקים חיים 

לא יעניקו טל של תחיה למעיין בהם?

בטרם נברר עניין זה, נדגיש עניין עקרוני: לימוד התורה 
מצמיח את אישיותו של הלומד, בין אם הוא נהנה מהלימוד 
ובין אם לאו. התורה מעניקה מזון הכרחי לנפש, ומצמיחה 
כוחות חיים. על הלומד לשאוף ללא הרף לשפר את לימודו 
בסיסי  כתנאי  להציבם  לא  אך  הלימוד,  ממהלך  וליהנות 
כך  ולא  במרכז,  עצמו  את  שם  כך,  שיעשה  מי  ללימודו. 
היא, על הלומד להכפיף את קומתו ולעשות את המוטל 

עליו בענווה ובפשטות. 

רק מתוך הקדמה זאת, נוכל להמשיך ולברר את הנושא. 

לחוסר שביעות רצון הלומד ישנן מספר סיבות:

"אולת  גדולה:  אמת  במשלי,  אותנו  לימד  המלך  שלמה 
היה  האדם  רק  לו  ליבו".  יזעף  ה'  ועל  דרכו  תסלף  אדם 
נמנע מליפול אל  לו רק היה  שומר על טבעיות החיים, 
כל מהמורות היצר, לא היה חש התנגדות פנימית לעולם 
של תורה, קדושה וטהרה. לימוד התורה דורש את טהרת 

הנפש. דווקא משום רוממותה של התורה לא ניתן לגשת 
טהרת  על  שמר  שלא  מי  מתאימה.  הכנה  מבלי  אליה, 
נפשו, במשך שנים רבות, איננו צריך להתפלא, על הקשיים 

בחיבור ללימוד.

הנמצאת  היהודית,  הנפש  לטבע  מתאימה  אכן  התורה 
ברוממותה. לו היינו גדלים מטל ילדותנו, בדרך טבעית ונכונה, 
בודאי היינו חשים את השמחה בלימוד תורה. ואולם פעמים 
רבות עיוותנו את דרכנו ונחשפנו לתכנים שפגעו בטהרת הלב 
והנפש, וכך נוצר עם השנים מסך מבדיל בינינו לבין בוראנו. 
הלב הטהור, הכמה לאלוקיו, נתכסה בערלה. כעת לאחר 
שנים רבות בהם האדם הזניח את אופן גידולו הרוחני, הוא 
מגיע לישיבת הסדר או גבוהה, ומשקיע שעות רבות בלימוד 
התורה. אכן, אלה מאמצים ראויים להערכה. בהתנהגות זו 
הוא מנסה להשיב לנשמתו את חיותה האובדת. אך לצערנו, 

לא 
קל 

להבקיע 
את ערלת הלב הקשה שהצטברה במהלך השנים. 

מהלך  לבין  הבחור  של  העכשווי  מצבו  בין  הזה,  הפער 
השנים האחרונות, יוצר לעיתים פער בלתי נסבל הגורם 
כאב וקושי. כאב זה מעיד על בריאות נפשו של הלומד. 
יכול אדם להחליט בנפשו לוותר על מאמץ זה, ולהישאר 
עם ערלת הלב עד ליומו האחרון. אולם מי שאיננו מוכן 
להתעלם מהרפש אליו נפל, יחתור להוציא את עצמו בכל 
ומייסרת,  כואבת  היא  הלב  ערלת  הסרת  אפשרית.  דרך 
וקשה להסרה, אך  זו באופן חזק  נדבקת ערלה  לעיתים 
לא ניתן לוותר על שלב זה העשוי לרומם את נפשו של 

הלומד לעד.

אמנם אנו מובטחים שהשמחה סופה לבוא, אך לא ניתן 
להגיע לכך מבלי להסיר את ערלת הלב.

כדי להסיר ערלה זו, נדרש עמל גדול של הלומד. טועים 
הלומדים והמלמדים, התרים אחר סוגיות אקטואליות, לא 
זו הדרך. אדרבא, דווקא סוגיות הגמרא בהם צריך הלומד 
לצלול בכל ישותו, דורשים ממנו עמל רב ומסירות נפש, 

ובכך מסייעים לו להתקרב אל השמחה בלימוד   

רוצים לקבל את המאמר של הרב דני אלינר למייל לפני כולם?
 gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה ל

התורה כדרך חיים

הרב דני אלינר - ר"מ בישיבת ההסדר "אור עציון"

חברותא

שורשים הם עצם העניין
קוראים את השטח
בצלאל סמוטריץ' - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

ט"ו בשבט - ראש השנה לאילנות - נשתרש בקהילות 
ישראל כיום חגה של ארץ ישראל. פירות האילן מבטאים 
את הקשר העמוק והמיוחד שלנו אל הארץ, קשר של 
שורשיות "שאפילו כל רוחות שבעולם באות ונושבות בו 
אין מזיזות אותו ממקומו" וקשר של קדושה עצמית ושל 

חיבור פנימי - "לאכול מפריה ולשבוע מטובה".

זה שנים שאנו חשים שהמאבק על הקרקע מקפל בתוכו 
למעשה את המאבק על זהותה היהודית של המדינה 
נאבקים  אנו  שמולם  הארגונים  ומאות  עשרות  כולה. 
ולאחרונה  ושומרון  ביהודה  בירושלים,  בגליל,  בנגב,   -
רק באדמת הארץ  מתעניינים  לא   - באזור המרכז  גם 
ובנישולו של העם היהודי ממנה. סדר היום הגלוי או 
מדינת  הפיכת  את  כולל  האלה  הארגונים  של  הסמוי 
ישראל למדינת כל אזרחיה, משוללת לחלוטין מצביונה 

ומזהותה היהודית. 

אז מדוע הם משקיעים את עיקר המאמצים והמשאבים 
דווקא במלחמה על הקרקע? 

בדבריו  זצ"ל  חרל"פ  הרב  לנו  מעניק  לכך  ההסבר  את 
המפורסמים, בספרו "מעייני הישועה", עמ' קצ"ו: "בכל 

הנקודה  שדרך  מיוחדת,  נקודה  ישנה  ותקופה  תקופה 
ההיא מאיר כל הטוב ומתוכה מתנוצצים כל קיומי התורה 
והמצוות שבתקופה ההיא. שיודעים הם )אומות העולם, 
ב.ס.( שאם יעכבו בעד הפרחתה של הנקודה ההיא, ימנעו 
בזה כל השפעת האורה והקדושה שבאה דרך הצינור 

הלזה... ובעקבתא דמשיחא הנקודה העיקרית היא ארץ 
ישראל, וממנה נובע הכל ומבלעדי ההתאחזות בה אין 
שום השפעה של קדושה בעולם. ואין פלא אם כל העמים 
רוצים לעכב בעד ביאתם של ישראל בארץ הקודש... וכל 
כובד ההתנגדות שלהם היא בעיקר על הנקודה הזאת".

מסיבה זו, בבחינת "זה לעומת זה", גם אנחנו בתנועת 
על  במלחמה  המאמצים  מירב  את  משקיעים  רגבים 
הקרקע. ואנחנו לא לבד. על יסוד אותה הבנה עמוקה 
שהובאה בדברי הרב חרל"פ, היה ונשאר דגל ההתיישבות 
הציונות  של  בדגליה  והמפואר  הגדול  ישראל  בארץ 
הדתית. לא במקומם ולא על חשבונם, חלילה, של דגלים 
אחרים, חשובים ומפוארים אף הם - אלא כיסוד לכל, 
כאותה "נקודה מיוחדת שדרך הנקודה ההיא מאיר כל 
והמצוות  התורה  קיומי  כל  מתנוצצים  ומתוכה  הטוב 

שבתקופה ההיא".

אנו סמוכים ובטוחים כי למרות מצגי השווא של הסטרא-
מחלוקות  גורר  הארץ  יישוב  כי  נראה  שמהם  אחרא, 
הדבקות  המשך  מתוך  דווקא   - ישראל  בעם  ופירודים 
בארץ הקודש נזכה גם לאחדות שאנו כה מייחלים לה, 
אחד  "גוי  ויקרא:  לפרשת  המפורסמים  הזוהר  כדברי 
בארץ - ודאי בארץ הם גוי אחד, עמה אקרון אחד, ולא 

בלחודייהו". 

ט"ו בשבט שמח 

רוצים לקבל את המאמר של בצלאל סמוטריץ' למייל לפני כולם?
gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה לדוא"ל

 
סדר היום הגלוי או הסמוי של הארגונים 

האלה כולל את הפיכת מדינת 
ישראל למדינת כל אזרחיה, משוללת 
לחלוטין מצביונה ומזהותה היהודית

 

 
לימוד התורה מצמיח 

את אישיותו של הלומד, 
בין אם הוא נהנה מהלימוד 

ובין אם לאו. התורה מעניקה מזון הכרחי 
לנפש, ומצמיחה כוחות חיים. 

על הלומד לשאוף ללא הרף לשפר את 
לימודו וליהנות ממהלך הלימוד, 

אך לא להציבם כתנאי בסיסי ללימודו
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מספר רבנים ואגרונומים מגוש קטיף הקמה 
תהיה  מה  לחשוב  והתחילו  התכנסו 
הדרך הטובה ביותר לקיים את המצות התלויות בארץ. 
החלטנו להקים את המכון מתוך מחשבה שבמציאות 
בין  הקשר  את  לחזק  ראוי  בגוש  המורכבת  החיים 
המצוות  קיום  של  בפן  דווקא  לאדמתו  ישראל  עם 

התלויות בארץ. 

ט"ו בשבט לגמרי לא צריך פירות יבשים 
פירות  של  חג  להיות 
יבשים. למשל תמרים שהם לרוב תוצרת הארץ, כך 
כל פרי  ועוד. למעשה,  גם החיטה, הזית, הצימוקים 
משבעת המינים ניתן למצוא "תוצרת הארץ" והנושא 
חשוב במיוחד לאור העובדה שבחו"ל אין תשומת לב 
לכל בעיית התולעים. נוסיף לפירות היבשים גם את 
והאפרסמון  האנונה  הקיווי,  והבננות,  ההדר  פירות 

שגדלים בארץ, הרשימה תהיה ארוכה.  
המנהג לאכול פירות יבשים נטוע בקבלה. בחוץ לארץ 
חיפשו כיצד לחזק את הקשר עם ארץ ישראל. הדרך 
היתה עריכת סדר ט"ו בשבט עם פירות מארץ ישראל. 
בימים ההם לא היתה אפשרות להעביר פירות טריים 

לחו"ל ועל כן העבירו אותם יבשים. 
חשוב מאוד שאנשים יטעו אילנות לא רק בט"ו בשבט 
ואף עדיף יותר מאוחר, מבחינה חקלאית. רצוי בעיקר 
לנטוע עצי פרי ושבעת המינים, כדי שכשייבנה בית 
המקדש, נוכל להביא ביכורים. בנוסף, ברגע שבן אדם 
שמגדל בגינה עצי פרי הוא מלמד כיצד להפריש פירות 

ומעשרות וכל הקשר שלו לאדמה מתחזק.

עם בריא פירות ארץ ישראל 
בנפשו 
מייצר לעצמו את מרבית המזון שלו, הוא לא תלותי 
באחרים. חשוב להשקיע בפירות וירקות כמו בתקציב 
הביטחון. ישראל פורחת בחקלאות ברחבי העולם ויש 

לנו חקלאות לתפארת. 

היום, השכיחות של המצאות חרקים חרקים 
וברוב  גבוהה  מאוד  עלים-  בירקות 
השנה קשה למצוא עלים נקיים מחרקים. החקלאים 
בעולם מדברים על חרקים שמזיקים לצמח ואם הוא 
לא מזיק לצמח הוא יכול להיות גם חרק מועיל אבל 
לא ינסו להוריד אותו. לעומת זאת, בפן ההלכתי זה לא 
משנה אם החרק מועיל או מזיק, אסור לאכול חרק.  
הטכנולוגיה מנסה להתפתח כל הזמן כדי לגדל עלים 
נקיים מחרקים וכמה שיותר נקיים מחומרי הדברה כי 
התורה אומרת לנו "וחי בהם". זאת לא חוכמה להוריד 
רק את החרקים צריך להוריד גם את חומרי ההדברה. 
אנחנו הצבנו רף גבוה מאוד בעולם, יש לנו טכנולוגיה 
שמזהה 1 מתוך מיליארד של שאריות חומרי הדברה. 
מדובר בריכוזים זעירים ביותר. התוצרת נקייה מחרקים 
וגם מחומרי הדברה. כשיהודי קונה ירק בשוק, אין לו 
שום מושג כמה הדברה יש על הירק וסבירות גבוהה 
שיש שם גם חרקים. אדם שאוכל חזיר עובר על לאו 
לאווים  לשישה  לאווים  ארבע  בין  זה  וחרקים  אחד. 
משום שאדם אוכל חסה עובר על כארבעים לאווים. 
שנמצאו  שלמות  חממות  משמידים  אנו  לפעמים 
נגועות בחרקים, כדי שלא יגיעו אל השוק ולכן העלויות 

הגבוהות של הירקות שבהשגחתנו. 

עם  שוחחנו  בשבט,  ט"ו  לקראת 
מוטי שומרון, ראש המחלקה המדעית 
פירות  על  והארץ  התורה  במכון 
וגידולים בראי הטכנולוגיה,  יבשים 
בגוש  לחיים  לשוב  הרצון  על 
מזיקים  עם  התמודדות  על  קטיף, 
וכמובן סיימנו  באופטימיות זהירה.

הטכנולוגיות החמרה  את  היו  לא  בעבר 
שברשותנו היום ושכיחות החרקים 
הייתה פחותה. לדוגמא: בילדותי, גידלו את החסה רק 
בחורף. כיום הביקוש גדל ועימו גדלה שכיחות החרקים 
וצריך להתמודד עם זה. היום הצרכנים רוצים לקחת 
את המוצר ולהשתמש בו מיד. זה רצון מובן ואנחנו 
דואגים שהמוצר יהיה נקי לחלוטין מבחינה הלכתית 

ובריאותית.

אנו עדיין חשים את הגירוש בכל גוש קטיף 
יום ויום ובכל הרבדים. זו השנה 
השביעית מאז הגירוש ועדין אין לנו את הבית שלנו 
רבים איבדו את מקום פרנסתם ונאלצו להשתמש בכל 
הפיצויים על מנת לקנות אוכל. כל מה שהמדינה עושה 
היא עושה מעט מדי ומאוחר מדי. אנשים במצב קשה 
מבחינה כלכלית ומבחינה חברתית: השתדלו לווסת את 
הקהילות, אבל בפועל הרבה התפצלו, הילדים איבדו 
את החברים שלהם, שגרו עמם בשכנות והשבר גדול. 
יש כינוסים משותפים אבל מעט ואי אפשר להשוות 

את זה לפני הגירוש.

התורה מחייבת אותנו צדק חברתי 
להפריש תרומות ומעשרות. 
הלכה זו היא דוגמא קלאסית לשמירה על צדק חברתי. 
את  לנו  נתן  שהקב"ה  יודע  היהודי  השמיטה  בשנת 
הארץ ואנחנו חייבים להפקיר את כל  היבול וכל מי 

שצריך ורוצה יכול לבוא ולקחת.

כתב שער החצר  שמעון  בן  דוד  רבי 
ספר ובו תרי"ג סימנים על 
חיבת ארץ ישראל לפני שנים רבות. הספר היה על 
זכה להוצאה  רבים,ומכיוון שלא  רבנים  השולחן של 
כעת  לספר.  התוודע  לא  הרחב  הציבור  מחודשת, 
הוצאנו את הספר בהוצאה חדשה ומפוארת. לדעתי, 
עם ישראל קיבל מהקב"ה את ארץ ישראל לא כחלופה 
לארץ אחרת, כי טבעו של עם ישראל מתאים לארץ 
ישראל וטבעו של הקשר הוא שעם ישראל מקיים 
ועוד.  כלאיים  שמיטה,  בארץ,  התלויות  המצוות  את 
את  קיים  לא  העם  הראשון,  המקדש  בית  בתקופת 
מצוות השמיטה ולכן הוגלה מארצו וכנגד 70 שמיטות 

שלא שמרו, גלו 70 שנה.

החקלאות אופטימיות זהירה 
הישראלית 
ברוך  בעולם.  הראשונים  המקומות  באחד  נמצאת 
השם זכינו לחקלאים טובים ומסורים, מדריכי חקלאות 

ומדענים שעושים עבודה יוצאת מן הכלל.
מכון התורה והארץ בע"ה יגדל ויגיע לעוד קהלים. בשנת 
השמיטה האחרונה הצלחנו לשמור שמיטה כהלכתה 
בלי להשתמש בהיתר מכירה. במהרה, כשנחזור אל 
הגוש הדבר הראשון שאעשה יהיה לבנות את הבית 
מחדש. מאז שגורשנו מהגוש הערבים לא מצליחים 
לעשות.  מה  לשאול  מתקשרים  והם  דבר  שם  לגדל 
אנחנו אומרים להם "והשימותי אני את הארץ, ושממו 
עליה אויביכם...", האדמה מגיבה לעם ישראל וכשהוא 

יורד מארצו היא נשארת שוממה. 
אני מאחל שבעזרת ה' עם ישראל יזכה לשבת בכל 
מפריה  לאכול  מצרים,   ועד  מהפרת  אדמתו  חלקי 

ולשבוע מטובה ואז נזכה גם להביא ביכורים.

אחד
עלאחד

רק  לא  אילנות  יטעו  שאנשים  מאוד  חשוב 
פרי  עצי  לנטוע  בעיקר  ורצוי  בשבט  בט"ו 
להוריד  חוכמה  לא  זאת   > המינים  ושבעת 
רק את החרקים צריך להוריד גם את חומרי 
ברחבי  בחקלאות  פורחת  ישראל   > ההדברה 
מאז   > לתפארת  חקלאות  לנו  ויש  העולם 
שגורשנו מהגוש הערבים לא מצליחים לגדל 
שם דבר והם מתקשרים לשאול מה לעשות
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גילוידעת

לפני כשבועיים התבשרנו שפורום מטכ"ל החליט, שימו לב, כי 
לא יתאפשר לחיילים לצאת מאירוע רשמי שבו נשים שרות; 

וזאת מבלי לתת שיקול דעת למפקד בעניין זה. 
השאלה היא, מה עבר בראש של אותם גאונים שאישרו 

את ההנחיה הזו ומה המשמעות שלה. 
שאין  שקובעת  הלכה  שישנה  הנחה  מנקודת  נצא  אם 
לשמוע שירת נשים מלכתחילה, הרי שכאן הצבא כופה על 
חיילים יהודים לפעול בניגוד לאמונתם. ועוד בנושא חשוב 
באמת, נושא שיכול לסכן את המדינה אם לא יעמדו בו 

חייליו האמיצים?! 
הרי צה"ל לא מחלל שבת אלא במקרה של פיקוח נפש, 
דאג לכך שכל המטבחים שלו יהיו כשרים, משחרר חיילים 
לתפילה בבוקר ומשחרר חיילים בצומות כל זמן שאין סכנה 
של פיקוח נפש לאדם או למדינה. באיזה מקרה צה"ל לא 
מסוגל לוותר בשום אופן, ואף לא מוכן לתת שיקול דעת 
למפקד? איזה נושא הוא כל כך קריטי שלא ניתן לוותר עליו? 
שירת נשים. כאן הצבא אומר: עד כאן! אני מוכן להשקיע 
מליוני שקלים בצבא שעומד על עקרונותיו גם כצבא יהודי. 
אני לא אתן לחיילים שלי לפגוע באמונתם אלא במצב של 
פיקוח נפש. עד התרבות. כאן מדובר בנושא כל כך חשוב 

לבטחון המדינה, שלא ניתן לוותר עליו. 
באחד הימים הסבירה לי כתבת מאחד מערוצי הטלוויזיה 
נאה  חיילים בצבא שהחליטו שלא  יש כמה  כי  הכלליים, 

להם לשמוע שירת נשים, והיא בקשה לדעת מה עמדתו 
של רב מסוים בעניין. הסברתי לה שהם לא החליטו אלא 
זו ההלכה, ושאם יש לה טענות היא מוזמנת לפנות לקב"ה 
ולברר אתו את העניין. בדיוק כפי שהיא לא אומרת: "יש 
בצבא כמה חיילים שהחליטו שהם לא מוכנים לאכול חזיר 
/ לחלל שבת, וצריך לבדוק איך לטפל בהם", כך אין היגיון 
בהתייחסות לאותה קבוצת חיילים כאל כת חדשה שהחליטה 

לאמץ לה מנהגים משונים. 
כאן המקום לציין: אני אוהבת לשיר, שרתי בעברי ואני מקווה 
להמשיך לעסוק בכך. אני האחרונה שתעודד דיכוי נשים 
מלשחק, מלשיר ומליצור, אבל אני לא יכולה להסכים עם 
כפייה במודע של צבא יהודי על חייליו היהודים לעבור על 

ההלכה, ללא סיבה מוצדקת כגון פיקוח נפש. 
בהקשר זה, אגב, שוב עולה עלינו הציבור החרדי ביכולת שלו 
לדאוג לעצמו וכך גם לפקודיו בצבא. כבר הסבירו והבהירו 
למחלקות החרדיות בצבא שאין להן מה לחשוש מההנחיה 
החדשה; היא לא חלה עליהם אלא רק על הציבור הדתי-
הלאומי הפראייר, שאותו הרבה יותר קל לכופף והוא כמובן 
גם לא יהודי ולא עומד על עקרונותיו כמו הציבור החרדי 
- הוא רק דתי-לאומי. אנחנו והחרדים כנראה לא שומרים 
על אותה הלכה בעיניו של פורום מטכ"ל. לכך ניתן להוסיף 
את הגיבוי שנתן הרב הצבאי הראשי הנוכחי להנחיה האנטי 
דתית, הנוגדת את החוקה של מדינת ישראל הקובעת כי 
"מדינת ישראל תבטיח... חופש דת". אבל כשהדבר נוגע 

לציבור הדתי-לאומי החבוט ממילא, למי אכפת??  
רוצים לקבל את "גלויה" למייל לפני כולם?

gdaat@pisrael.com :שלחו בקשה ל

לעמוד על גלויה
רגליים אחוריות

 אסתר סילם-אלוש

מעוניינים בתרומה של מושבים )במצב סביר( לבית כנסת באשדוד. יוסי 054-4831950 דרושים

קהילות ובתי כנסת יש לכם במה!
רוצים לתרום או לקבל, למכור או לקנות ציוד וחפצים לבית הכנסת? שלחו מייל ל: gdaat@pisrael.com ונפרסם את בקשתכם )על בסיס מקום פנוי(

קמפיינים חברתייםגילוידעת

 
אני לא יכולה להסכים 

עם כפייה במודע של צבא יהודי 
על חייליו היהודים לעבור על ההלכה, 

ללא סיבה מוצדקת כגון פיקוח נפש
 

4831950-054

סוף עונה במענטש

מענטש ˇ בגדי מותגים לגברים וילדים
μ≥ גבעת שמואל נתניהו  יוני  קניון הגבעה 
www.mentch.co.il  ˇ  ∞∑∑≠≥≥π≥∑∑± ∫טל

ם∫ 
סו

פר

≥ סריגים    ∞∞≤ ₪

≥ חולצות מכופתרות    ∞∞≤ ₪

ג‘ינס    ∞∞≥ ₪

ח
Æל

Æט
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המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

גילוילב
לחברות היקרות,

הדירה הולכת להתרוקן בחודשיים הקרובים...
לא כי יש נשירה מהלימודים, אלא כי ברוך השם אתן מתחתנות!
איזה כיף זה לשמוח כל רגע עם מישהי אחרת שמתפוצצת 

מהתרגשות, 
ואנחנו בהחלט משתדלות לעזור לכן להמשיך להיות סטודנטיות, 

למרות שאין לכן בכלל ראש ללימודים. 
כל  בלי  גם  באמת כאלה,  )ואתן  שכמותכן  זוהרות  בחתונה, 
התפאורה(, הרי תברכו אותנו בעיניים עצומות ובחיבוק גדול 

שנזכה גם אנחנו לשידוך הגון )כמו שמגיע... נכון?(
הצעות  בהמשך  להציע לנו  תשכחו  שלא  היא  והבקשה 

הגונות.
יהיה לכן מעגל חברתי חדש, ויותר אפשרות לקדם אותנו בנושא.

באהבה גדולה
ומזל טוב לכל אחת ואחת, אין עליכן!
אנחנו כבר מתגעגעות!

החברות של הכלות

חוותדעת

בואי ננסה ביחד להבין מה קורה לך.

את מתארת בחור מקסים. אפשר לומר - כליל השלמות. 
מיליון דולר שאת לא רוצה להפסיד.

לא ציינת מגרעות, אפילו לא אחת; אבל אין דבר כזה 
בחור בלי מגרעות. לכולנו יש מגרעות, רק חשוב לדעת 
אותן לפני שמחליטים להתחתן. יש מגרעות שקשה 
לחיות איתן, ואז מבינים שזה לא מתאים; ויש מגרעות 
דבר  שבגלל  מחליטים  אבל  אליהן  מודעים  שאנחנו 
כזה לא מוותרים על בחור, או יותר נכון - שזו מגרעת 

שלא ממש תפריע לנו בחיי הנישואין.

קורה שאנחנו לא רואים את המגרעת ואחרים רואים 
- הורים, חברה טובה וכדומה. לפעמים אנו מקשיבים 

להם ולפעמים לא מקשיבים.

ואצלך? נבדוק שני מצבים אפשריים.

האחד: יתכן שבמהלך הקשר את מגלה משהו שמפריע 
לך מאד, אבל הדבר הזה לא עבר תהליך של עיבוד. לא 
בדקת את זה לא אתו ולא עם עצמך. זה לא משהו 
עד  לבדוק  אותו,  לעבד  חייבים  עליו,  לדלג  שאפשר 
להתמודד  יכולה  את  כמה  עד  לך,  מתאים  זה  כמה 
אתו; וברגע שלא עשית את זה עם עצמך או ביחד 

עם הבחור - באה המועקה.

רואים  לא  מודע  שבאופן  קורה  שניה:  אפשרות 
שום דבר שמפריע, אבל מרגישים משהו. מרגישים 
אחת  אבל  שונות,  הן  להדחקה  הסיבות  ומדחיקים. 
ודאי  באופן  שנדע  שברגע  היא  העיקריות  הסיבות 
מגרעת  כלל  ובדרך   - מסוימת  מגרעת  לבחור  שיש 
 - אתה  להתמודד  לנו  מתאים  שלא  לנו,  שמפריעה 
משמעות הדבר היא שניאלץ לוותר על הבחור. אבל 
מעלות  המון  לו  יש  הבחור.  על  לוותר  רוצה  לא  את 
וכאן  דולר.  לוותר על מיליון  ויתרונות, את לא רוצה 
באה המועקה. האינטואיציה שלך אומרת שלא הכל 
מושלם, אבל את פוחדת לבדוק מה זה. פוחדת להיות 

מודעת לגילוי, ואז צצה המועקה. 

שימי לב שהמועקה באה כאשר התחלתם לדבר על 
זה  זה בחברת  נהנים  נפגשים,  עוד  כל  חתונה. 
ברגע  ויפה.  זה טוב   - מכל היתרונות שציינת 
יותר,  שאת מבינה שזה מתקדם לשלב מחייב 
מה שלא רצית לראות מקבל תרגום של מועקה 

וכמובן משפיע על הרגש.
אז מה עושים? 

יעבור  שהדבר  חשוב  לך,  שמפריע  משהו  קיים  אם 
תהליך של עיבוד: מה משמעות הדבר, איך זה ישפיע 
או  נשוי  כזוג  ועליכם  בנפרד  אחד  כל  על   - עליכם 
ולהחליט  זה  כמשפחה. רק כך תוכלי להתמודד עם 

אם זה מתאים לך או לא.

במידה ואת לא מצליחה לראות מה מפריע לך, הקשיבי 
לאינטואיציה שלך. אל תתעלמי ממנה. נסי לשאול את 
עצמך שאלות הקשורות אליך ואליו ולבדוק לעומק את 
מהות הקשר שלך אתו, בהיבטים אישיים ובהיבטים 

של קשר בין אשה לבעלה. 

יתכן שבשלב כלשהו תזדקקי לסיוע של אדם נוסף. 
לשאלות  התשובות  שדרך  להניח  סביר  מקרה,  בכל 
תגלי דברים שלא ראית עד עכשיו, תהיי מודעת יותר 
ותצטרכי להתמודד עם הגילוי באומץ. גם אם זה לא 

יהיה קל, זה בוודאי יקדם אותך.

אין כאן המלצה אם להמשיך את הקשר או להפסיקו, 
אלא המלצה להיות מודעת לדברים שמפריעים ולעבד 
התמונה  עיבוד,  של  תהליך  אחרי  רק  היטב.  אותם 
ההחלטה  את  לקבל  ותוכלי  יותר  ברורה  לך  תהיה 

מתוך שלמות  

אני יוצאת עם בחור מקסים כבר מספר חודשים. עד עכשיו הכל היה טוב ויפה. היה הרבה רגש, נהניתי להיות בחברתו והיה נראה שאנחנו במסלול הנכון. עד שהתחלנו 
לדבר על חתונה. פתאום התחלתי להרגיש מועקה. גם הרגש כבר לא מה שהיה, ואין לי מושג מה קורה לי. הוא בחור מדהים, עם כל המעלות הטובות שאפשר לבקש. 
ממש מליון דולר. אני לא רוצה להפסיד אותו, אבל מרגישה שאני לא יכולה להתחתן כך. הוא מנסה לעזור לי, לא ללחוץ, לתמוך - אבל זה לא ממש עוזר. אני מרגישה 
בשלה ומוכנה לנישואין. אין לי כל פחד מלהתחתן. אבל כשאני חושבת על חתונה עם הבחור שלי - אני פשוט מרגישה מועקה גדולה בלב. זה דבר שאף פעם לא קרה לי. 

אני במצוקה גדולה. לא מבינה למה זה קורה לי.

שאלה: 

הולכת אל הלא נודע
זיוה קוסטינר מטפלת זוגיות ומשפחה

תשובה: 

יוצאתמדעתה 
 את יודעת 

איזה חג אני 
הכי אוהב?

 ט"ו בשבט

ט"ו באב

עיון.  ציירה: תיקי עדרי
תודה לשי הרשקוביץ על הר

המדור מוקדש ל: עידן ומאור שושן; אברהם סבג ועדי יחיא; תומר ביתן ואושרית כהן; יצחק )צחי( ליברמן; 
ואחינועם קלר; שהתחתנו\מתחתנים השבוע. ול: אלירן מוזס ויעל שרעבי; אביתר הכהן ורחל; אחוה אריאל ויניב עמרני; 

לדבי ארד ודניאל; אפשטיין; יוחאי כץ ואביגיל תשובה; שהתארסו בשבוע האחרון.  
ולכל אלו שעדיין מחפשים, שימצאו בקרוב!
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גילוידעת

ער
לנו

ת 
בו

תַר
חִיד

בחסות רשת התרבות היהודית

פתרתם את החידה? 
זכיתם בפרס ללא הגרלה!

dabrishir@neto.net.il את  שלחו אלינו למייל  
הנכונה  התשובה  את  שיישלח  הראשון  החידה.  פתרון 
יזכה בספר מתנה. הספר יישמר בעבור הזוכה בחנות דברי 

שיר בתחנה המרכזית ירושלים למשך שבוע.

בנוסף, לאורך כל השבוע, כל מי שיגיע עם גליון גילוי דעת 
ויאמר את פתרון החידה למוכר באחת מחנויות הרשת - פתח 
8(, רמת גן )האצ"ל 60( ובתחנה המרכזית  תקווה )איכילוב 

בירושלים, יזכה ב10% הנחה על כל קנייה! )מלבד גמרות.( 

אומרת  והאדמה  הגיע  בשבט  ט"ו 
להם  התייצבו  כבר  הנה  דרשני. 
כל  ודרשו  האבות  מארץ  הנערים 
תג וקוץ לראות הפרחה הגפן, והאם 
פיתח הגמל והסוס גם במשנת רועים 
פחות  לא   - והתוצאה  קדמונים? 

מאירת עין ממחכימת פתי. 

מהו החיבור הנהדר בקודש?

חידת השבוע

פתרון החידה מהשבוע שעבר: 

הזוכה בשבוע שעבר:

"וקראתם דרור" 

נתנאל חברוני מיבנה

לע
בס

ה 
יל

מ
תהילה גולדשטיין

תלמידים!! 
שקט שיהיה פה!! 

נא לא לדבר!!
פססס... 

יש לך אולי מחק?

המורה!! 
הוא דיבר!!

 אתה יודע 

שאמרת 

עכשיו לשון 

הרע?

מה הבעיה? 

זה לטובתו! 

שתחנכי אותו!

 הבעיה היא 
שזה לא מתפקידך 

לחנך אותו ולכן זה לשון 
הרע. עכשיו קח את 

המחק ותמחק את מה 
שאמרת...

תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 
הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

בפרשת " בשלח "פיצוחים
עם ישראל לא נח!
כי ה', כדי שהעם לא יתחרט
והרבה לא יתלבט -
מוליך אותם בדרך לא קרובה
מה שיתברר שהיתה זו דרך טובה
ואין הרבה מה לחפש בפרושים
כי בני ישראל יצאו ממצרים כשהם?

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
ועתשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

שב
 ה

דת
חי שעבר

שבוע 
שובות מה

ת

המדור בחסות:

זה עונג שבת

תשובה לפרשת בא: החרוז המשלים הוא: מוקש. כנאמר בפרק ט' פסוק ז': "ויאמרו 
עבדי פרעה אליו עד מתי יהיה זה לנו למוקש". הזוכה: יצחק בן חמו, חיפה
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